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ACTA  DE  LA  2a  SESSIÓ  DEL  CONSELL  DE  PARTICIPACIÓ  CIUTADANA  DE  LA  COMUNITAT
VALENCIANA.-

El  3  d'octubre  de  2017,  a  les  16.50  hores,  en  La  Sala  d'Actes  de  la  conselleria  d'Educació,
Investigació, Cultura i Esport, sítia en la C/ Campanar, núm. 32, de València, s'inicia la 2a sessió del
Consell  de  Participació  Ciutadana  de  la  Comunitat  Valenciana,  presidida  pel  conseller  de
Transparència, Responsabilitat Social, Participació i Cooperació, Manuel Alcaraz Ramos. 

Assistents:

• Manuel  Alcaráz Ramos,  conseller  de Transparència,  Responsabilitat  Social,  Participació i
Cooperació i president del Consell de Participació Ciutadana de la C.V.

• Zulima  Pérez  Seguí,  secretària  autonòmica  de  Transparència,  Responsabilitat  Social,
Participació i Cooperació, vicepresidenta del Consell de Participació Ciutadana de la C.V.

• DaríaTerrádez Salom, directora general de Relacions amb la Unió Europea i l'Estat, vocal
titular en representació de Presidència de la Generalitat.

• Enrique  Valls  Muñoz,  subdirector  general  de  Tecnologies  de  la  Informació  i  les
Comunicacions,  en  representació  de  la  conselleria  d'Hisenda  i  Model  Econòmic,  per
impossibilitat d'assistir a la reunió dels vocals titular i suplent.

• Rubén Trenzano Juan, director general de Política Lingüística i gestió del Multilingüisme,
vocal titular en representació de la conselleria d'Educació, Investigació, Cultura i Esport.

• Natxo Costa Pina, director general de Comerç i Consum, vocal titular en representació de la
conselleria d'Economia, Sectors Productius, Comerç i Treball.

• Pepa Carabal Romero, cap del Servici de Coordinació de Vivenda, en representació de la
conselleria  de  Vivenda,  Obres  Públiques  i  Vertebració  del  Territori,  per  impossibilitat
d'assistir a la reunió dels vocals titular i suplent.

• Aitana  Mas  Mas,  directora  general  de  Transparència  i  Participació,  vocal  titular  en
representació  de  la  conselleria  de  Transparència,  Responsabilitat  Social,  Participació  i
Cooperació.

• Mª José Rodríguez Jaume, vicerectora de Responsabilitat  Social,  Inclusió i  Igualtat  de la
Universitat  d'Alacant,  vocal  titular  en representació de la Conferència de rectors de les
universitats Públiques Valencianes.

• Roberto Bermell Meliá, cap de servici de l'Àrea de Relacions Institucionals i Europees, i de
Vertebració  del  Territori,  vocal  titular  en  representació  de  la  Federació  Valenciana  de
Municipis i províncies.

• Clotilde  Fuentes  Castelló,  tècnica de la  Unitat  de Cooperació i  Solidaritat,  departament
d'Igualtat  i  Joventut,  representant  a  la  Diputació Provincial  d'Alacant,  per  impossibilitat
d'assistir a la reunió dels vocals titular i suplent.

• Rosa  Martí  Pérez,  tècnica  de  transparència  de  la  Delegació  de  Transparència  i  Govern
Obert, vocal suplent en representació de la Diputació Provincial de València.

• Elvira Ródenas Sancho, del Grup I. UGT, vocal titular en representació del Comité Econòmic
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i Social de la Comunitat Valenciana.
• Soledad  Giménez  Muñoz,  consellera  del  Consell  Valencià  de  Cultura,  vocal  titular  en

representació del Consell Valencià de Cultura.
• Carlos  Xavier  López  Benedí,  de  la  Coordinadora  Valenciana  de  Cooperació  al

Desenrotllament,  en representació del Consell Valencià de Cooperació, per impossibilitat
d'assistir a la reunió dels vocals titular i suplent.

• Sònia Ibáñez Abad,  de STEPV-Iv,  vocal  titular  en representació del  Consell  Escolar  de la
Comunitat Valenciana.

• Gustau Pérez Pérez, vocal de Participació, vocal titular en representació del Consell de la
Joventut de la Comunitat Valenciana.

• Lucas Sancho, del Centre Valencià de Còrdova, vocal titular en representació del Consell de
Centres Valencians en l'Exterior.

• Vicenta Alcàcer Navarro, de l'Associació d'Ames de Casas i Consumidors Tyrius, vocal titular
en representació del Consell de Consumidors i Usuaris de la Comunitat Valenciana.

• Francisco González Babiloni, de GECEN, vocal titular en representació del Consell Assessor i
de Participació del Medi Ambient.

• Isabel Dolz Muñoz, de la Unió de Consumidors de la Comunitat Valenciana, vocal titular en
representació del Consell de Salut de la Comunitat Valenciana.

• Juan Antonio Caballero Defez, de la Confederació d'Associacions Veïnals i de Consumidors
de  la  Comunitat  Valenciana-CAVECOVA,  vocal  suplent  en  representació  de  federacions,
confederacions i associacions de defensa dels drets de veïnes i veïns.

• Purificación Torres López, presidenta de la Federació d'Entitats Culturals Andaluses de la
Comunitat  Valenciana,  vocal  suplent  en  representació  de  cases  regionals  i  federacions
d'associacions d'altres comunitats autònomes a la Comunitat Valenciana.

• Silvia Ramos Moliner, de la Plataforma del Voluntariat de la Comunitat Valenciana, vocal
titular en representació d'entitats solidàries de voluntariat.

• Julia Sevilla Merino, de Dones Progressistes de la Comunitat Valenciana, vocal titular en
representació d'entitats coordinadores i organitzacions de defensa dels drets de les dones
en els àmbits públics i privats.

• Sandra Obiol i Francés, d'Acció Cultural del País Valencià, vocal titular en representació de
plataformes  i  organitzacions  en  defensa  del  territori  i  el  medi  ambient,  i  el  patrimoni
cultural.

• Manuel Marco Such, president de la Plataforma d'Iniciatives Ciutadanes d'Alacant, vocal
suplent en representació de plataformes i organitzacions en defensa del territori i el medi
ambient, i el patrimoni cultural.

• Javier  Segura  Mármol,  de  la  Confederació  de  Persones  amb  Discapacitat  Física  de  la
Comunitat  Valenciana-COCEMFE  CV,  vocal  titular  en  representació  d'organitzacions  i
associacions de defensa i promoció dels drets de les persones amb diversitat funcional.

• Carmen Juan Jorques,  de la Federació de Persones Sordes de la Comunitat  Valenciana-
FESORD  CV,  vocal  titular  en  representació  d'organitzacions  i  associacions  de  defensa  i
promoció dels drets de les persones amb diversitat funcional.
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• Marina  Gilabert  Aguilar,  de  la  Federació  d'Associacions  d'Alzheimer  de  la  Comunitat
Valenciana,  vocal  suplent  en  representació  d'organitzacions  i  associacions  d'atenció  a
persones amb problemes de salut que treballen per la millora de la qualitat de vida de les
persones afectades i l'entorn familiar i social.

• Jaume Durà Tohus, de la Comissió Espanyola d'Ajuda al  Refugiado-CEAR, vocal titular en
representació  d'entitats  i  organitzacions  per  a  la  defensa  dels  drets  de  les  persones
immigrants, refugiades o les minories ètniques.

• Juan Manuel  Aragonés Beltrán,  de  Càritas  de la  Comunitat  Valenciana,  vocal  titular  en
representació d'entitats i organitzacions ciutadanes d'orientació confessional.

• Irene Mateu Andreu, cap del Servici de Participació de la Ciutadania i de la Societat Civil, i
secretària del Consell de Participació Ciutadana de la C.V.

Assistix, com a personal de suport de la Direcció General, la funcionària Francisca Peris.

Inicia la sessió Manuel Alcaraz, conseller de Transparència, Responsabilitat Social,  Participació i
Cooperació, en la seua condició de president del Consell per a donar la benvinguda a totes les
persones assistents. Recorda que la primera sessió d'este consell va ser una novetat, amb una gran
assistència,  i  en  esta  2a  sessió  s'ha  mantingut  també  una  participació  elevada,  suposant  la
consolidació d'este projecte. Da les gràcies a Zulima López, Aitana Mas i a la resta d'assistents per
la seua presència. Comenta que l'orde del dia és variat i interessant. Comunica que la directora
general de Transparència i Participació, Aitana Mas, informarà sobre els tràmits relatius a la nova
llei de participació ciutadana, que intentaran siga molt participativa, fent cursos i jornades per a
recopilar propostes. El conseller comenta que, en uns dies, se celebraran a Xàtiva unes jornades
sobre pressupostos participatius. També informa el conseller que durant la reunió es presentaran
diversos  informes  i  estadístiques  sobre  la  participació  i  l'associacionisme  a  la  Comunitat
Valenciana. A continuació demana perdó a totes les persones assistents ja que ha d'abandonar la
reunió per motius d'agenda i indica que presidirà i conduirà la reunió la secretària autonòmica de
Transparència,  Responsabilitat  Social,  Participació  i  Cooperació,  Zulima  Pérez,  en  qualitat  de
vicepresidenta del Consell de Participació Ciutadana.

Pren la paraula la secretària autonòmica, començant amb l'explicació dels punts de l'orde del dia i
donant la benvinguda a totes les persones assistents a esta 2a reunió del Consell. A continuació es
passen a desenrotllar els diferents punts de l'Orde del Dia.  

PUNT 1r.  APROVACIÓ DE L'ACTA DE LA SESSIÓ ANTERIOR.

La secretària autonòmica inicia la discussió d'este punt sol·licitant l'aprovació del ple del Consell de
l'acta de la sessió anterior, que s'ha remés prèviament a tots els seus membres. Pregunta si hi ha
observacions a la mateixa, i atés que no hi ha cap, s'acorda per unanimitat donar per aprovada
l'acta, passant-se al punt 2n de l'orde del dia.
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PUNT  2n.  TRAMITACIÓ DE  LA  LLEI  DE  PARTICIPACIÓ  CIUTADANA  I  FOMENT  DE
l'ASSOCIACIONISME: PRESENTACIÓ CONCLUSIONS DELS GRUPS DE TREBALL I INFORME SOBRE
L'ESTAT DE LA TRAMITACIÓ DE LA LLEI.

La secretària autonòmica informa sobre la celebració de les Jornades de debat i reflexió sobre la
Llei  de  Participació  Ciutadana  i  Foment  de  l'Associacionisme,  que  es  van  celebrar  a  Paiporta,
Castelló  i  Elx  a  finals  de juny,  en les  que es va parlar  de participació ciutadana amb diversos
ajuntaments, i la memòria i avaluació final de les quals s'ha remés a totes les persones que formen
part del Consell de Participació Ciutadana, per a la seua informació. A continuació cedix la paraula
a Aitana Mas.

Pren  la  paraula  la  directora  general  de  Transparència  i  Participació,  Aitana  Mas,  que  agraïx
l'assistència de totes les persones presents, saluda Lucas Sancho, que assistix a la reunió per mitjà
de videoconferència, encara que el mateix no es pot presentar, a causa de problemes de so. A
continuació, la directora general presenta Irene Mateu Andreu, nova cap del Servici de Participació
de la Ciutadania i la Societat Civil, que ha sigut designada secretària del Consell de Participació
Ciutadana. En relació amb la tramitació de la nova llei,  i  segons els  resultats obtinguts de les
jornades realitzades, encara és necessària l'aportació de propostes concretes.

Pren la paraula la secretària autonòmica per a introduir la discussió de les conclusions dels grups
de treball del Consell, per la qual cosa cedix la paraula a Juan Antonio Caballero, representant de
CAVE-COVA, perquè expose les conclusions del seu grup de treball, sobre la redacció d'unes noves
bases reguladores de subvencions. 

Pren la paraula Juan Antonio Caballero Defez, representant de CAVE-COVA, per a presentar les
conclusions de la reunió que va celebrar el grup de treball el passat 22 de juny. Explica que va
haver-hi molt debat entre totes les entitats assistents a la reunió i que es va arribar a una proposta
final molt eclèctica. En primer lloc, consideren que les confederacions de nivell autonòmic i els
seus  projectes  han  de  tindre  més  pes  en  la  distribució  de  les  subvencions.  En  la  distribució
econòmica s'hauria de seguir el criteri de no danyar les ajudes rebudes en anys anteriors, i aspirar
a mantindre les subvencions concedides fins al moment. D'altra banda, la convocatòria actual és
massa oberta, i  caldria intentar sectorizar  les subvencions, ja que actualment poden participar
associacions massa diferents de sectors molt diversos i  per això ha sigut difícil  aconseguir una
síntesi, i s'ha debatut molt sobre la sectorització. Sí que ha hagut acord general a proposar una
nova distribució de la valoració en la pròxima convocatòria. Finalitza la seua intervenció remarcant
una altra vegada la importància de donar més suport a les associacions de nivell autonòmic. 

Pren la paraula la secretària autonòmica per a preguntar si hi ha més intervencions i com no n’hi
han, cedix la paraula a la directora general de Transparència i Participació, Aitana Mas. En resposta
a allò que s'ha comentat per Juan Antonio Caballero, comenta que el tema de la puntuació caldrà
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veure-ho més avant. Respecte a la sectorització, que està pendent de concretar, proposa una nova
reunió del grup de treball per a concretar les propostes. Tocar les bases implica 4 o 5 mesos més
de tramitació i enguany es va a intentar tramitar la convocatòria de 2018 de manera anticipada a
partir del mes d'octubre i publicar-la a Gener-febrer de 2018. Es convocaria una nova reunió a
l'octubre.

Intervé Javier Segura, representant de COCEMFE-CV, per a indicar que han treballat la proposta
encaminada a la convocatòria que es publique en el 2018, i que a més hi ha altres que fan els
municipis que també cal tindre en compte. Cal incidir sobretot en les organitzacions autonòmiques
i la sectorització. No hi ha presses ara per a esta convocatòria.

Respon la directora general per a comentar que hi ha dos coses que es poden tocar ja per a esta
convocatòria, i la resta deixar-ho per a la de l'any que ve, 2019. 

Intervé  Juan Antonio Caballero  per  a  indicar  que  el  grup  de treball  va  aconseguir  el  consens
respecte a la convocatòria, però que va haver-hi més polèmica en la part de les bases reguladores.
Li  respon Aitana que es  farà una proposta  de modificació de la  convocatòria  en una pròxima
reunió. Continua la directora general dient que cal convocar a l'altre grup de treball, d'elaboració
de la llei de participació ciutadana, i a més, proposa la creació d'un grup de treball nou, per a
pensar com incorporar a la nova llei els pressupostos participatius en l'àmbit autonòmic. Seria un
grup reduït, per a deliberar com articular metodològicament eixe mecanisme de participació.

Intervé Juan Antonio Caballero per a comentar que està d'acord en què es creu eixe grup nou i
planteja la possibilitat de la participació individual, a més de la col·lectiva, i amb els ajuntaments.

Intervé Julia Sevilla, representant de la Federació de Dones Progressistes, per a comunicar el seu
interés  a  formar  part  d'este  grup.  També  intervé  Marina  Gilabert  Aguilar,  representant  de  la
Federació d'Associacions d'Alzheimer de la Comunitat Valenciana, per a expressar el seu interés a
formar part del nou grup de treball. Per tant, s'acorda constituir este grup amb les tres entitats
mencionades.

A continuació demana la paraula Roberto Bermell,  representant de la Federació Valenciana de
Municipis  i  províncies,  per  a  preguntar  quin  percentatge  es  va  a  dedicar  als  pressupostos
participatius en el Pressupost de la Generalitat i pregunta qual és el pensament de la Generalitat
sobre pressupostos participatius, sobretot perquè el treball que faça este nou grup de  treball tinga
un sentit i saber quines són les regles del joc, per a saber exactament la idea de la Generalitat i no
treballar sense saber de què s'està parlant, d'inversió en infraestructures, etc.

Li respon la secretària autonòmica, dient que este grup es llança com una idea per a ancorar la
futura aplicació dels pressupostos participatius en la Generalitat, per la dificultat que això suposa.
A més d'on aplicar-los cal tindre en compte a la conselleria d'Hisenda i Model Econòmic, que és la
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competent per a determinar fins on es pot arribar per a aplicar eixa participació. Ara és el moment
de posar les idees.

Pren la paraula la directora general per a afirmar que hi ha voluntat política i que el que es pretén
amb este nou grup és elaborar una proposta i treballar a partir d'ella els pressupostos participatius
a nivell  autonòmic,  evitant  aprofundir  la bretxa territorial  entre províncies.  No sabem en este
moment ni els diners ni la destinació, li respon a Roberto Bermell. Comunica als assistents que el
pròxim  20  d'octubre  se  celebra  a  Xàtiva  una  jornada  sobre  pressupostos  participatius,  en
col·laboració  amb  l'Ajuntament  de  Xàtiva,  i  veurem  quines  idees  es  poden  extraure  d’estes
jornades. En este moment no hi ha gens establit i reconeix que hi ha moltes coses que caldrà
estudiar perquè no hi haja un desequilibri territorial. La conselleria d'Hisenda haurà d'aportar les
seues idees per a desenrotllar-ho. Farà falta també una negociació dins del Consell però tot això
s'ha de parlar i establir un calendari per a quadrar-ho tot. Remarca que no serà una pèrdua de
temps participar en este grup de treball.

Intervé Javier Segura per a explicar que en un ajuntament que va fer pressupostos participatius,
molt anomenats, el procés va estar dirigit per algú que sabia qué és un pressupost participatiu, i
que  va  tindre  una  funció  pedagògica  perquè  la  població  no  xocara  en  la  negociació  dels
pressupostos. També parla d'uns pressupostos participatius a Andalusia que no es van desenrotllar.
Pregunta com ho va a enfocar la conselleria, qui ho va a dirigir, i com desenrotllarà les idees dels
membres del grup de treball.

Li  respon la directora general  que si  es crega un grup de treball,  s'invitarà a assistir  a tots els
membres a les jornades de Xàtiva. També comenta que no disposem de cap professional de la
matèria en les administracions públiques. Tenim juristes i economistes, però com donem forma a
uns pressupostos participatius? Admet que li dóna por generar expectatives que després no es
puguen complir, per la qual cosa hem de ser molt humils per a començar des de zero. Necessitem
saber quina metodologia és la millor per a complir-la sense obrir una guerra entre territoris.

Intervé Javier Segura per a comentar que cal plantejar què es busca en el compte de resultats, si
busquem que la gent es vaja connectant i s'afavorisca un repartiment equitatiu. 

Respon  la  directora  general  que  no  li  agradaria  debatre  en  este  moment  sobre  assignacions
econòmiques. Cal intentar buscar un model més educatiu, sobre com prendre decisions públiques i
aprendre corresponsabilitat, que on va exactament els diners cada any.

Intervé Sandra Obiol, representant d'Acció Cultural  del  País Valencià, per a dir que li  agradaria
participar  però  pensa que  abans  és  important  acordar  una metodologia  de  tots  els  grups  de
treball, amb unes mínimes normes clares, qui convoca, quan, i optimitzar la presa de decisions, per
a arribar a acords més ràpids. 
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Pren la paraula la secretària autonòmica per a respondre que està d'acord a llançar normes de
funcionament per als grups de treball,  però recomana anar pas a pas, i  que els passos que es
donen cap avant,  encara que anem més lents,  tinguen una garantia de perdurabilitat,  i  convé
tindre eixes normes, per a més seguretat jurídica,  per la qual  cosa podem establir  normes de
funcionament del Consell i els seus grups de treball, però sense encotillar el seu funcionament.

Li  respon Sandra Obiol  per a insistir  en el  fet que tindre estes normes és la millor manera de
funcionar , una guia de treball.

Demana la paraula Gustau Pérez, representant del Consell Valencià de la Joventut, per a dir que cal
fer  altres  coses  abans  d'uns  pressupostos  participatius,  que  no cal  crear  moltes  comissions,  i
proposa  que  s'incloga  en  el  grup  de  la  llei  de  participació  ciutadana  la  discussió  sobre  els
pressupostos participatius. També proposa que es convoque als grups des de la conselleria.

Li respon la directora general,  comentant que tornem al  problema de sempre. Es va enviar un
correu a  tots  els  grups  amb les  dades  de  contacte  perquè s'organitzaren  entre  ells,  i  que  no
intervinguera l'Administració. Volen que convoque la conselleria però en la Direcció General no
volem que se'ns critique perquè organitzem  i convoquem nosaltres, ja que la Direcció General vol
donar-los total llibertat d'autogestió. No s'ha intervingut per a donar-los llibertat de reunió.
Respon Gustau Pérez que fa falta una persona facilitadora de les reunions, un acompanyament, per
a assessorar als grups.

Respon la directora general que, en eixe cas, no hi ha cap problema en què la Direcció General
convoque les reunions.

Intervé novament Gustau Pérez, en relació amb els pressupostos participatius, que primer caldria
tindre un taller de formació i d'autodiagnòstic.

Intervé  Carlos  Xavier  López,  representant  de  la  Coordinadora  Valenciana  de  Cooperació  al
Desenrotllament, per a plantejar una qüestió conceptual sobre la llei de participació ciutadana i
foment de l'associacionisme. En relació amb la llei del voluntariat, i  encara que no sap si seria
competència de la Direcció General de Transparència i Participació, però seria un gran moment,
durant l'elaboració de la llei de participació, per a treballar-la des de la perspectiva del voluntariat i
l'associacionisme.  En relació amb l'organització dels  grups  de treball  considera  que necessiten
suport tècnic des de la Direcció General per a generar processos i realitzar tasques de secretariat.

Intervé la secretària autonòmica per a respondre a Carlos Xavier López, en relació amb el tema del
voluntariat, que Alberto Ibáñez, secretari autonòmic d'Inclusió i de l'Agència Valenciana d'Igualtat,
és qui té les competències sobre polítiques inclusives, però es pot plantejar la possibilitat que la llei
de participació ciutadana incloga alguna menció al voluntariat, i és un tema que està sobre la taula.
S'ha acordat  que la llei  de participació incloga la regulació d'una part  del  voluntariat  i  es  pot
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integrar  perfectament en un capítol  específic.  Per a la regulació d'eixa part  es comptaria amb
Polítiques Inclusives i la Plataforma del Voluntariat de la C.V., la Coordinadora d'ONG�s i altres actors
del sector.

Intervé Soledad Giménez, representant del Consell Valencià de Cultura, per a comentar que està
d'acord amb tot el que s'ha dit, i planteja si cabria la possibilitat de no començar de zero, sinó
començar per un xicotet informe arreplegant la informació sobre pressupostos participatius en
altres  comunitats  autònomes.  Si  tinguérem  informació  sobre  com  han  començat  altres,
delimitaríem  el camí per a tindre clares les opinions i poder aportar idees. Per això necessitem una
guia-informe per a començar a treballar. Ha d'haver-hi exemples en altres comunitats autònomes o
països, i fer un estudi que arreplegue allò que s'ha fet ja per a centrar-se un poc.

Respon la secretària autonòmica per a comentar que els estudis comparats ens porten a tindre
referents  i un punt de partida per a seguir. És quelcom que ha de fer la conselleria.

Intervé Sandra Obiol per a dir que no hem de tancar la porta als pressupostos participatius de país
i que hem d'intentar utilitzar-los per a enfortir la xarxa social del País Valencià. El problema és que
som els que som i el nostre temps és limitat. El més prioritari és enfortir a les associacions i buscar
propostes més de base. Si el pressupost participatiu és útil per a enfortir la societat civil, d'acord,
però el seu enfortiment com a tal és el més important.

Intervé Juan Antonio Caballero per a comentar el fracàs dels pressupostos participatius a nivell
municipal, a causa de la debilitat del teixit social en els pobles. Afirma que és fonamental que la
societat  puga  prendre  part  en  les  decisions  que  es  prenen  i  és  necessària  la  presència  d'un
interlocutor,  que  ha  de  ser  les  organitzacions  civils  i  a  més,  els  interlocutors  han  de  ser
organitzacions fortes. No hem de caure en les fallades comesos pels ajuntaments en el repartiment
dels diners, quelcom que seria absurd. El més important és la justificació dels Pressupostos de la
Generalitat,  per exemple  per què pensa fer  una determinada obra la  Generalitat?  Per  això es
necessita un interlocutor, per a traslladar eixes idees a la societat. Per tant, les associacions s'han
de reforçar.

Intervé  Julia  Sevilla  per  a  comentar  que  la  iniciativa  dels  pressupostos  participatius  és  molt
interessant des de la perspectiva del programa polític del Consell i reconeix la seua importància.
Les  associacions  que  estan  representades  en  el  Consell  de  Participació  Ciutadana  ho  estan
representant els seus interessos propis, sectorials. En relació amb els pressupostos participatius,
tenim un antecedent en l'avanç aconseguit en els pressupostos que incorporen la perspectiva de
gènere. Proposa que s'estudie la possibilitat de participar en la preparació dels pressupostos abans
d'enviar-los als Corts, i fer aportacions, introduir temes i  poder veure i  conéixer el projecte de
pressupostos abans de la seua tramitació.
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Demana la paraula Mª José Rodríguez Jaume, representant de la Conferència de rectors de les
universitats Públiques Valencianes, per a comentar que en la Unitat d'Igualtat de la Universitat
d'Alacant  s'ha  inclòs  la  perspectiva  de  gènere,  i  s'oferix  per  a  fer  suggeriments  i  aportar
documents.

Intervé la secretària autonòmica, que subscriu els comentaris realitzats sobre l'enfortiment de la
societat civil, i destaca que és necessari amb un associacionisme fort perquè la Generalitat sempre
tinga un interlocutor adequat,  que li  plante cara i  al  mateix temps puga transmetre les seues
accions  de  govern  a  la  ciutadania.  Respecte  als  pressupostos  participatius,  comenta  que  els
mateixos es llancen des de la conselleria en una primera presa de contacte, per a anar concretant
quina part del pressupost ha de ser participativa i qual seria la manera més adequada de participar
en la seua redacció. Afirma que seria molt interessant incloure la perspectiva de gènere. També
comenta que hem de començar per veure les idees que tenim per a fer possible un pressupost
participatiu. Reconeix que a nivell autonòmic és molt difícil i  complex, però hem de veure com
canalitzem la participació ciutadana en eixe procés. Per això demanem en este ple idees per a
començar a treballar i tindre armes per a poder fer un pressupost participatiu en la Generalitat.
Allò que s'ha plantejat en la reunió de hui és una primera presa de contacte molt important, amb
l'objectiu de canalitzar propostes perquè tinguen reflectisc en la redacció dels pressupostos. Per
això, anima totes les persones assistents a què s'apunten als grups de treball.

Amb la intervenció de la secretària autonòmica es tanca el present punt de l'orde del dia  i es passa
a  punt tercer.

PUNT 3r. COMUNICACIÓ SOBRE EL PLA DE FOMENT DE L'ASSOCIACIONISME.

La secretària autonòmica cedix la paraula a la directora general de Transparència i Participació,
Aitana Mas, per a presentar la seua comunicació sobre el Pla de Foment de l'Associacionisme.

La directora general informa al ple del Consell que està previst tindre este pla, que comprendrà els
exercicis  2018-2019,  abans  que  acabe  l'any,  i  el  seu  contingut  se  centrarà  en  polítiques  de
participació  de  les  associacions,  aprofundint  en  eixe  aspecte  del  foment  de  l'associacionisme.
Quan tinguen un primer esborrany es remetrà a tots, perquè realitzen aportacions.

La directora general finalitza la seua intervenció i cedix la paraula a la secretària autonòmica, que
introduïx el punt 4t de l'orde del dia.

PUNT 4t. PRESENTACIÓ INFORME ESTADÍSTIC SOBRE ELS RESULTATS DE LA CONVOCATÒRIA DE
SUBVENCIONS ADSCRITES A ENTITATS CIUTADANES PER A L'EXERCICI 2017.

La  secretària  autonòmica introduïx  el  punt  4t  i  cedix  la  paraula  a  la  directora general  perquè
present l'informe estadístic sobre els resultats de la convocatòria de subvencions per a entitats
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ciutadanes de l'exercici 2017.

La directora general inicia l'exposició del contingut de l'informe, que s'ha remés amb anterioritat a
totes les persones que formen part del Consell de Participació Ciutadana. Explica el repartiment de
subvencions a nivell provincial entre Alacant, Castelló i València. Entre totes les convocatòries de la
Direcció General s'han valorat 600 projectes, labor que han realitzat 3 persones, i no ha sigut una
tasca fàcil. Constata que la Direcció General no disposa de recursos econòmics suficients per a
poder subvencionar tots els projectes presentats. A més la casuística dels projectes és molt variada
quant a la seua qualitat pel que hem de treballar entre tots en la millora de la presentació de
projectes. Informa que per a l'exercici 2018 s'ha previst un increment de 100.000 euros en la línia
de subvenció d'entitats ciutadanes, per a intentar satisfer totes les necessitats detectades. També
es pretén incrementar els fons destinats a les entitats de nivell autonòmic, sense deixar de costat
la resta. S'intentarà aprovar el màxim increment possible, ja que hi ha hagut casos de projectes
aprovats sense subvenció, a causa de la limitació pressupostària i la importància dels criteris de
valoració. Les normes estan clares i hem de ser autocrítics en els projectes que es presenten. Quan
se susciten aclariments  o revisions  de la  valoració,  s'atenen totes  i  la  Direcció General  està a
disposició de les associacions per a consultes. Podem intentar millorar els formularis per a facilitar
la presentació, però també és important destacar que cada anys els projectes presentats tenen un
major nivell,  per  la  qual  cosa esta Direcció General  farà tot  el  que es  puga per  a  atendre les
demandes existents en l'exercici 2018.

No hi ha més intervencions en este punt pel que es passa a discutir el punt quint de l'orde del dia.

PUNT  5t.  IMPLEMENTACIÓ  DE  LA  TRAMITACIÓ  TELEMÀTICA  OBLIGATÒRIA  EN  TOTES  LES
CONVOCATÒRIES  DE  SUBVENCIONS  DE  LA  DIRECCIÓ  GENERAL  DE  TRANSPARÈNCIA  I
PARTICIPACIÓ, AMB INSTRUCCIONS SOBRE LA SEUA EXECUCIÓ.

La secretària autonòmica inicia la discussió d'este punt, remarcant l'obligatorietat de complir el
que  establix  la  Llei  39/2015,  del  Procediment  Administratiu  Comú  de  les  Administracions
Públiques.  Cedix la paraula a la directora general de Transparència i Participació, que introduïx la
necessitat legal d'implementar la tramitació telemàtica en tots els procediments que gestiona la
Direcció General.  Constata que hi  ha una bretxa digital  en la forma de relacionar-se d'algunes
associacions amb l'Administració, per la qual cosa des de la Direcció General s'han redactat unes
instruccions senzilles perquè totes aquelles entitats que no disposen de certificat digital d'entitat
jurídica inicien la seua tramitació.

Cedix la paraula a Francisca Peris, funcionària de la Direcció General, que explica el contingut de la
circular que s'ha remés a totes les persones que formen part del Consell. Remarca que per a les
convocatòries de subvencions del 2018 la presentació de sol·licituds es realitzarà exclusivament de
manera telemàtica, per la qual cosa és absolutament necessari que totes les entitats que vullguen
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presentar una sol·licitud disposen del certificat d'entitat jurídica o del certificat de representant
d'entitat jurídica. Per a això, tal com explica la circular, la persona que ostente la representació
legal de l'associació haurà de tramitar el seu certificat electrònic de persona física, primer pas per a
després  sol·licitar  el  d'entitat  jurídica,  que  no  és  immediat  i  requerix  uns  terminis,  aportar
determinada documentació i pagar una taxa. Atés que pot transcórrer fins a un mes fins que es
disposa del certificat i s'instal·la en l'ordinador, insistix en el fet que és molt important que des de
ja inicien la  tramitació  del  certificat,  davant  de qualsevol  de  les  entitats  certificadores  que es
mencionen en la circular.

Finalitzada la intervenció de Francisca Peris, demana la paraula Manuel Marco, representant de la
Plataforma d'Iniciatives Ciutadanes d'Alacant, per a comentar que el procés de certificat és molt
complicat i que tecnològicament dóna molts errors, com s'ha comprovat en  convocatòries d'altres
conselleries. Desitja indicar que és un procediment problemàtic i que faria falta millorar el sistema
de certificació. Ell mateix, que és informàtic, va tindre molts problemes a l'hora d'instal·lar el seu
certificat digital en el seu ordinador.

Demana la paraula Natxo Costa, director general de Comerç i Consum, per a comentar que en la
seua conselleria s'han avançat a la norma i ja han implantat este sistema. Ells han detectat que els
majors problemes estan vinculats al sistema informàtic instal·lat en els ordinadors dels usuaris. Per
això, les associacions no s'han d'esperar a l'últim dia del termini de presentació de sol·licituds,
perquè l'aplicació informàtica es tanca automàticament quan finalitza el termini i es poden trobar
que  no  poden  presentar  la  sol·licitud  telemàticament,  pel  fet  que  les  associacions  estan
acostumades a esgotar els termes, segons la seua experiència.

Intervé la directora general per a comunicar que la circular es difondrà entre totes les associacions
del Registre de Participació Ciutadana i inclús es contemplarà la possibilitat de fer proves prèvies
per a comprovar que tot funciona bé.

A continuació intervé Enrique Valls Muñoz, subdirector general de Tecnologies de la Informació i
les  Comunicacions,  per  a   comentar  que  totes  les  tecnologies  tenen  problemes  a  l'hora
d'implantar-se: problemes de navegador, versions de Java, etc. A hores d'ara la tecnologia no és
senzilla i no podem controlar les versions del navegador dels usuaris. Reconeix que cal fer-ho més
fàcil, però hi ha massa variables en la instal·lació del certificat, difícils de controlar.

Intervé novament Manuel Marco per a comentar la possibilitat d'utilitzar, com en l'Administració
de l'Estat, el sistema “Clau”, per al que no cal instal·lar cap certificat en l'ordinador.

Li respon la directora general que es pot intentar veure si es pot utilitzar eixe sistema ací.

Intervé Marina Gilabert per a dir que la certificació electrònica dóna molts problemes, i que quasi
cal fer un curs especialitzat. Suposa un problema greu per al funcionament, per a les subvencions
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que es demanen i el mètode de sol·licitar-les.

Li respon la directora general que la transició és dura, però necessària perquè hi ha una obligació
legal ineludible a la que ens hem d'adaptar.

Intervé Sandra Obiol per a dir que necessiten l'acompanyament de la Direcció General en el procés
d'actualització, gent que acompanye durant el procés telemàtic i que assessore a les associacions
xicotetes perquè van perdudes.

Li respon la secretària autonòmica que prenen nota dels seus suggeriments i faran el que puguen
des de la conselleria per a facilitar la transició.

Intervé Carlos Xavier López per a comentar que a la Coordinadora d'ONGs els va costar tres mesos
tramitar el certificat, i que van haver de pagar 78 euros pel kit d'instal·lació. L'Agència Valenciana
de Certificació és una institució pública i no hauria de cobrar per emetre els certificats. Proposa
que es puga usar programari lliure, i que l'Agència facilite els tràmits a les associacions.

Pren  la  paraula  Pepa  Carabal,  representant  de  la  conselleria  de  Vivenda,  Obres  Públiques  i
Vertebració del Territori, per a comentar que en la Direcció General de Vivenda la convocatòria de
subvencions de 2017 s'ha tramitat de forma telemàtica, per la qual cosa hem de canviar el sistema
de presentar la documentació a última hora. Comenta que la tramitació telemàtica ha funcionat
molt  bé,  encara que en el  cas de les ajudes per al  lloguer destinades a  persones físiques,  no
obligades a relacionar-se telemàticament amb l'Administració, hi ha un formulari que s'ha d'omplir
de forma electrònica, per la qual  cosa han necessitat  l'ajuda de les Oficines Prop, que han de
facilitar la seua col·laboració per a ajudar a les persones físiques a omplir els formularis electrònics.

Intervé la secretària autonòmica per a respondre que des de la Subsecretaria té previst cobrir la
bretxa digital, no sols entre associacions sinó també entre les persones físiques, i que traslladarà
esta qüestió al subsecretari.

Al no haver-hi més intervencions sobre eixe assumpte, es passa a l'últim punt de l'orde del dia.

PUNT 6t. PRECS I PREGUNTES-

La secretària autonòmica obri el torn de precs i preguntes. Intervé en primer lloc Soledad Giménez
per a comentar que la iniciativa dels pressupostos participatius precisa escoltar  els ciutadans i
fomentar  la  participació  ciutadana.  Ens  ha  faltat  molt  diàleg.  No  tenim  una  cultura  de  la
participació.  L'associacionisme  és  ranqueante  al  nostre  país  i  seria  interessant  començar  pels
col·legis i escoles, des dels més menuts, per a inculcar-los la cultura de la participació, amb un
programa específic de participació en els col·legis, perquè els xiquets participen i adquirisquen el
costum de participar.
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A continuació intervé Carlos Xavier López, per a dir que l'educació per a la participació és molt
important. Parla sobre la construcció de la corporació audiovisual Àpunt i l'important que és el
paper dels Mitjans de comunicació, ja que no tenim atmosfera de construcció de la participació
ciutadana,o foment dels moviments veïnals, etc. La nova programació d'Àpunt hauria de reflectir la
realitat associativa i participativa, tant formal com informal.

Intervé  Rubén  Trenzano,  director  general  de  Política  Lingüística  i  gestió  del  Multilingüisme,
responent a la intervenció de Soledad Giménez. Li contesta que la Conselleria d'Educació té molt
per fer en el tema de la participació en els centres educatius. Informa que un dels instruments de
participació més utilitzats  són  els  consells  escolars,  en els  que precisament hi  ha  eleccions  al
novembre. Ara participen més i  s'estan renovant però encara hem d'avançar més en el procés
participatiu  i  fomentar  l'associacionisme des  dels  col·legis.  Comunica  que al  març  de  2018 es
publicarà la llei de drets de la infància que incorporarà processos de participació en els col·legis.

Intervé Sandra Obiol per a remarcar que l'acompanyament és molt important, i s'han de prendre
iniciatives per a fomentar la participació ciutadana. Necessitem enfortir la base de la participació
en l'escola i  en altres àmbits. L'acompanyament o assessorament és un concepte clau, sempre
respectant  la  seua autonomia,  en els  consells  escolars.  És  important  també en els  Mitjans  de
comunicació, i pregunta si podem impulsar des d'este Consell eixes iniciatives.

Intervé  a  continuació  Marina  Gilabert  per  a  comentar  que  hi  ha  centres  educatius  amb  una
participació molt forta de tota la comunitat educativa i caldria fer trobades de participació d'uns
quants centres educatius. Hi ha estadístiques del Consell Escolar de la Comunitat Valenciana on es
veu que és un dels sectors més participatius. Des de les AMPA’s és més difícil perquè necessiten
una conciliació de la vida familiar i laboral per a afavorir la seua participació.

Intervé la directora general per a informar que en la futura llei de participació existirà un apartat
dedicat a la participació en l'àmbit de l'educació. S'està col·laborant amb alguns centres educatius
per a treballar la participació, el govern obert i la transparència. És una iniciativa de l'Estat a què
ens  hem sumat  des  de  la  Conselleria.  Serà  un  projecte  pilot  de  base  per  a  després  abordar
projectes  més  ambiciosos.  També  informa  la  directora  general  que  en  el  mes  de  desembre
d'enguany es posarà segurament en marxa el Servici d'Assessorament per a l'associacionisme, per
mitjà d'una oficina d'atenció per Internet. És un acompanyament telemàtic amb un complement
molt important de formació. La mesa de contractació es reunix els dies 13 i 19 d'octubre, i sabrem
llavors l'empresa adjudicatària, que tindrà un mes per a presentar les seues propostes, i es pretén
posar en marxa el servici al Gener de 2018. És, per tant, una iniciativa forta i potent amb una data
concreta d'implantació.

Demana la paraula Carmen Juan, representant de FESORD CV, a través del seu intèrpret, per a
transmetre que, en el tema de la participació, quan sorgisca qualsevol fòrum de participació s'ha
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de tindre en compte la diversitat de les persones que acudisquen a eixos fòrums, i que també es
tinga en compte en les campanyes eixes barreres, perquè tots podem estar presents en els fòrums
sense cap tipus de barrera.

Intervé la secretària autonòmica per a respondre a Carmen Juan que una part molt important de la
política que este govern impulsa es fa pensant en l'eliminació de qualsevol tipus de barreres per a
la participació. 

Al  no  haver-hi  més  intervencions,  la  secretària  autonòmica  comunica  a  totes  les  persones
assistents  que  poden  fer  arribar  les  seues  consultes  a  la  Direcció  General  de  Transparència  i
Participació, els anima a participar en els grups de treball  i  a presentar propostes noves per a
pensar i aplicar.

La secretària autonòmica Zulima Pérez tanca la sessió a les 18.30 hores,  hores, agraint la seua
presència a tots els assistents i despedint-se fins a la pròxima reunió.
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